
208 

Znanstvene stvari. 
Sporočilo 

o XIV. odborovi seji s lovenske Matice 
v Ljubljani 24. junija 1869. 1. 

Slov. Matica je imela 24. junija XIV. sejo. Vodil 
jo je gosp. predsednik dr. C o s t a . Vpričo so bili gg. 
odborniki dr. J. Bleiweis, dr. Zup anec, dr. Vončina, 
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Svetec, Šolar, dr. Papež, Vavru, L6sar, Ivan Vilhar, 
Mam, Praprotuik, in vnanja gg. odbornika Gorjup in 
Trstenjak. Predsednik pozdravna zlasti vnanja gospoda 
odbornika; potrdi se zapisnik XIII. seje in prof. Lesar 
prične. Tajnikovo sporočilo se glasi: 

Slavni odbor! Od 13. odborove seje (11. marcija 
t. 1.) naznanilo se jih je 47, ki žele d r u ž b e n i k i biti 
Matici slovenski; med njimi eden, ki hoče biti usta-
novnik; (tajnik prebere imena ter stavi nasvet:) „Naj slavni 
odbor vse sprejame med Matičine družbenike". (Odbor 
pritrdi.) Matici je po tem takem prirastlo 47 udov in 
glavni knjigi je danes poslednja številka 1583. 

Vse, kar je si. odbor v 13. seji sklenil in naročil, 
izvršilo je upravništvo. 

Izmed d o p i s o v , došlih po zadnji seji omenjam 
naslednjih. 

Knjigar Svetozar G a l a c iz Zagreba obeta račun 
o prodanih Matičinih knjigah do 1. julija. 

Gospod prof. Iv. M a c u n med drugim piše: „Ali 
se ne bi slov. Matica odločila, da kakor morebiti 6. 
zvezek na svetlo da bolje S t a n k o V r a z o v e sloven
ske pesmi in dopise. Jaz je imam v rokah, kar jih 
je imela saj na početku tek. leta tukajšnja Matica; al 
te reči hranijo se tako slabo, da je na pr. ravno slo
venskih dopisov do sedaj se izgubilo kaj veliko; zato 
sem koj rekel g. Jagiču, da vsaj slov. umetne pesmi 
Vrazove z njegovim znanjem držim jaz v rokah, dokler 
se ne odloči, ali bodo prišle v natis ali ne. Prosim, 
poročajte v sledeči odborovi seji o tem, ali bi slov. 
Matica dala meni nalog, da to reč morebiti za sledeče 
leto priredim. Toliko Vam pak lahko smem reči, da 
Vrazovega življenja, njegovih del in dopisov v njegovi 
ostavščini brez vsega pitanja nikdo ne pozna tako na 
tanko, kakor jaz". — Na to točko smo gosp. Macunu 
odgovorili to-le: ^Naznanjamo Vam, da je ilirska Ma
tica obljubila „ sve s l o v e n s k o g r a d j e V r a z o v o 
p r e d a t i M a t i c i n a š i " , toraj tudi to, ktero imate Vi 
v rokah. — Kako se izdd Vrazova zapuščina sloven
ska, o tem odbor še ni sklepal, sklep je le, da se na
bira blago; ko sklenemo nabiranje, bode govor kako 
in kaj; toraj Vam že zdaj nič gotovega ne moremo 
pisati. O istem času se s svojimi predlogi oglasiti pri 
odboru". 

M a t i c a i l i r s k a nam je poslala Vrazovo zbirko 
narodnega blaga, a Vrazovih spisov, ki jihv omenja g. 
Macun, ni v njej; izročila se je gosp. J . Šolarju, ki 
morebiti že danes kaj povč o njej. — Morda bi bilo 
prav, da si. odbor koj danes naroči odseku za izda-
vanje knjig, naj skuša, da od g. Macuna dobi Vrazove 
spise, da se shranijo do ugodnega časa. (Odbor pritrdi. — 
Gosp. T r s t e n j a k in g. dr. J. B l e i w e i s naznanita, da 
tudi ona hranita še nekaj V r a z o v i h dopisov. — Odbor iz
reče željo, da jih izročita Matici, in to tudi obljubita.) 

Ravnateljstvo glavne mestne šole pri sv. Jakobu in 
poročajoči tajnik si. odboru hvalo izrekujeta za knjige, 
v zadnji seji podarjene njunim učencem. 

Predsednik žalske čitalnice je prosil nekoliko Ma
tičinih knjig za tamošnjo čitalnico; z g. prvosednikovim 
privoljenjem smo jej poslali po 1 iztis ^Zgodovine slov. 
naroda", „Olikanega Slovenca", „vojvodstvo kranjsko 
in Koroško" pa „slov. Štajarja" 1. snopič. — „Naj si. 
odbor potrdi to ravnanje. (Odbor pritrdi.) 

„ I m p e r a t o r s k o r u s k o g e o g r a f i e k o o b č e 
s t v o " v Sankt Peterburgu je Matici naši poslalo knjigo 
^OT^ET". Potrjevaje prejem te knjige smo po prečast. 
g. M. Rajevskiju omenjenemu občestvu poslali vse do
sedanje matičine knjige ter mu oznanili, da Matica naša 
ž njim stopi v zvezo književne vzajemnosti. — »Naj 
si. odbor pritrdi tudi temu ravnanju". (Odbor odobri ta 
predlog.) 

O natiskovanji matičinih knjig za tekoče leto na
znanjam to-le: a) „ L e t o p i s " za Mat. koledar (1870. 
leto) se že natiskuje, in bode precej obširen, b) Tudi 
„s l o v e n s k i a t l a n t" je že v delu. — Sklenjena je 
pogodba z g. Fr. Koke-jem, lastnikom geograf, ustava 
na Dunaji; vsled te pogodbe bode k a m n o r e z stal: 
1. za obe z e m l j . o b l i 145 gold.; 2. za E v r o p o 
150 gold.; 3. za A v s t r i j o 270 gold.; 4. t i s k (črn) 
za vse tri zemljovide vsak v 2000 iztisih 120 gold.; 
5. p a p i r v 2000 iztisih 162 gold.; 6. tiskan k o l o r i t 
za vsakih 100 iztisov vsake barve po 2 gold. — Vsi 
trije zemljevidi bodo dovršeni v petih mesecih. 

Gosp. C i g a l e t u je odsek za izdavanje knjig za 
poslovenjenje imen na teh zemljovidih, za korekturo 
in nadzorovanje vsega tiska odločil 170 gold. nagrade, 

c) O „S c h o d 1 e r - jevi" fiziki bode si. odboru danes 
poročal g. dr. Jem. Zupanec; jaz le toliko povem, da 
smo od g. Vieweg-a prejeli slike, ki jih danes natis
njene na ogled postavljam si. odboru. Temu naznanilu 
pristavljam še naznanilo, da nam bode g. Tušek sproti 
pošiljal rokopis, tako da se zaporedno natiskovanje ne 
bode oviralo. Ker je sodba dveh g. poročevalcev o 
prvi polovici Tušekovega prevoda, kakor bode si. odbor 
kmalu slišal, jako ugodna, zato je menil odsek, da ni 
treba pošiljati ga še tretjemu presojevalcu g. Zajcu; 
na tako častno sodbo prvega dela opiraje se in da tisk 
ne zaostaja, v svojem, menda smem reči, tudi v odse-
kovem imenu nasvetujem: naj se daljni rokopis brez 
presoje vanj a izroči tiskarnici". (Odbor pritrdi.) 

Zarad S c h o d l e r - j e v e mineralogije piše g. Er
javec: „Mineralogija je nerazdruživa od geognozije; 
naj toraj obojo prevzame g. Zajec". — Odsek za izda
vanje knjig je pritrdil g. Erjavcu in g. Zajca naprosil, 
da izdela tudi mineralogijo. Gosp. Zajec je prevzel 
to delo. (Kon. prih.) 
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Znanstvene stvari. 
Sporočilo 

o XIV. odborovi seji slovenske Matice 
v Ljubljani 24. junija 1869. 1. 

(Konec.) 
d) Po odstranjenih mnogih ovirah smo prišli do 

tega, da so tudi „ V o d n i k o v i s p i s i " že v tiskarnici. 
Ako si. odbor želi, preberem mu pogodbo, ktero je 
odsek zarad njih sklenil z gosp. vredovalcem Fr. Lev
stikom. (Odbor želi, da se prebere; to se tudi zgodi.) 

Žal mi j e , da o „ S l o v e n s k e m Š t a j a r j u " si. 
odboru ne morem poročati druzega, nego sem poročal 
že v mnogih sejah, namreč, da ga še nismo mogli dati 
v tiskarnico, ker nam še niso došli rokopisi. 

e) O t e l o v a d n i k n j i g i , ktero odsek nasvetuje, 
in o „Sokol-ovi" ponudbi bode obširnejši govor pri 4. 
točki dnevnega reda. 

f) Odsek za sestavo o p r a v i l n e g a r e d a je do
vršil svoj posel in njegov načrt je pridjan vabilu k 
današnji seji. 

Nasvet n o v o m e š k i h d i j a k o v , kterega je Ma
tici poslal odbornik g. dr. Andrej Vojska, bode obrav
navan pod 7. točko dnevnega reda. 

Do ktere stopinje je odsek za n a k u p h i š e do
spel, bode poročal gosp. dr. Jern. Zupanec. — 

Odsek za „ n a u č n i s l o v n i k " sporoča, da se na 
razpis za vrednika do sedaj ni nikdo oglasil, niti je 
odsek, da-si je mnogo gospodov nagovarjal, dobil koga, 
ki bi ga bila volja, prevzeti ta posel; toraj bo treba 
še iskati vredovalca. 

Konec svojega sporočila imam še troje vprašanj, 
ktera naj danes reši si. odbor: a) Kdo naj letošnjim 
knjigam in zemljovidom nastavi prodajalno ceno? — 
(Odbor izvoli za to opravilo gosp. prvosednika, blagajnika in 
tajnika z naročilom, da se postavi nizka cena. b) Ali tudi 
letos letniki dobijo vse knjige? (Glej 5. §. Mat. pravil). 
(Odbor izreče, da.) c) Ali se tudi letos dado vse knjige 
tistim novim udom, kteri do novega leta pristopijo in 
letnino plačajo za 1869. leto? — (Odbor izreče, da.)" 

Na vrsto pride „ o p r a v i l n i r e d " , ki se po ne-
kterih straničnih oporekah g. Gorjupovih na dr. Blei-
weisov nasvet ne bere, ampak bero šele oddelki, ki naj 
se spremenijo; neke male nasvetovane poprave alivredbe 
se tudi sprejamejo. 

O t e l o v a d n i k n j i g i meni g. Trstenjak, naj jo 



217 
da le Sokol na svetlo, morebiti s podporo Matičino; 
toda po nekterih razjasnilih, da nima biti za ude , da 
jo utegne sprejeti vlada ter vpeljati v ljudske šole, da 
se bode toraj prodala in je Matica svesta si , da se j i 
stroški povrnejo, potrdi se odsekov nasvet, da jo spravi 
na dan Matica. — V kolikih iztisih, to določiti se pre
pusti odseku. 

O S c h o d l e r j e v i k n j i g i poroča g. dr. Zupanec, 
kakor je že omenjeno, in sklene se, da se jezikoslovni 
nasveti presojevalcev razodenejo g. prof. Tušeku, naj 
jih porabi po svoji previdnosti. — Tiska naj se v 2500 
iztisih. 

Dr. Zupanec poroča o tem, kaj se je doslej zgo
dilo o n a k u p u h i š e , prebere pogodbo, in, ko se po
jasnijo nekteri pomisliki, ali ima odbor to pravico in 
kako bode obrnil premoženje, se enoglasno sprejame 
nasvet ter dovoli, da se sklene pogodba, vsled ktere 
Matica za hišo na Bregu št. 192 da 9700 gold. 

Pri nasvetu, naj Matica prične izdajati sistematično 
vredjene š o l s k e k n j i g e , opomni dr. Bleiweis, da z 
ozirom na neki že storjeni sklep in na sedanje neu
godne šolske zadeve prestopimo na dnevni red, kar se 
tudi zgodi. 

O vprašanji, k d a j naj se skliče V. o b č n i z b o r , 
se zedinijo odborniki v tem, da se to stori v drugi po
lovici meseca septembra, morebiti sejmski teden. 

Po tem pove prvosednik, da mu je ravno pred 
sejo došlo pismo, v kterem se g. N o l i ponuja, da hoče 
prevzeti pod nekterimi pogoji vredovanje n a u č n e g a 
s l o v n i k a ; al — zarad obilih prejšnjih opravil se 
sploh sklene, naj pretrese to reč prej odsek za izda-
vanje knjig in poroča o tem v prihodnji odborovi seji. 

Naposled izroči prof. J. Marn o b l i g a c i j o narod, 
posojila za 20 gold. s kuponi vred, ktero Matici daruje 
preč. gosp. A n d r e j B o h i n e c , fajmošter Cerkljanski, 
ter nasvetuje, da se preč. gospod zapiše med dobrot
nike slov. Matice, v znak nekolike hvaležnosti naj se 
mu vendar pošljejo knjige, kar jih je doslej izdala Ma
tica in kar jih še izda to leto, kar se soglasno spre
jame. Hvala! 


